
Kóka János gazdasági és közlekedési miniszter üdvöz-
lô beszédében hangsúlyozta annak szükségességét, hogy
a távközlési (és ehhez hasonló módon a vasúti) piacot li-
beralizálják, a piaci versenyt tovább erôsítsék, az inkum-
bens szolgáltató piaci erôfölényét megszüntessék. Kiemel-
kedô fontosságúnak nevezte a digitális TV bevezetését,
amely a 3 rádió és 8 TV multiplex átvitelét lehetôvé tevô
frekvenciák megszerzésével a demokrácia megvalósulá-
sának új útját nyithatja meg, módosíthatja a kialakult ipari
szerkezetet, megváltoztathatja a politikai kultúrát. 

Pataki Dániel, az NHH elnöke megnyitójában reményét
fejezte ki, hogy az évenként megrendezni tervezett konfe-
rencia fórumot ad és katalizátora lesz olyan nemzetközi
eszmecserének, amelynek célja választ keresni a szabá-
lyozás elôtt álló kérdésre és kihívásra, hogy a technoló-
giában, a szolgáltatásokban, az értékláncban bekövetkezô
konvergencia kezeléséhez, a változó környezethez való
igazodáshoz paradigmaváltásra, vagy jobb szabályozásra
van-e szükség és azt milyen módon kell megvalósítani. Ez
a konferencia négy nézôpontból (négy szekcióban) vizsgál-
ja a kérdést: a politika-csinálók, a szolgáltatók, a tudomá-
nyos mûhelyek és a szabályozó hatóságok szemszögébôl.

Malcolm Harbour, az Európa Parlament tagja, aki a 2002-
es Keretirányelv-rendszer rapportôrje volt, elôadásában a
jelenlegi és felülvizsgálat alatt álló szabályozási keretrend-
szeren lényeges változtatást nem tartott szükségesnek,
megállapítva, hogy az a technológia-semleges szabályo-
zás követelményének próbáját a VoIP szabályozással ki-
állta, de csökkenteni kell a szabályozással kapcsolatos
felesleges bürokráciát és törekedni kell arra, hogy a piaci
folyamatokba csak a szükséges mértékben avatkozzunk
be. A frekvenciaszabályozásnál viszont a változás szüksé-
gességét emelte ki, hogy a szabályozás piachoz közelibb
legyen. 

Bernd Langeheine, a Bizottság Információs Társadalom
Fôigazgatóságának szabályozásért felelôs igazgatója sze-
rint a jelenlegi szabályozási keretrendszer alapjaiban egész-
séges. Célkitûzései: a verseny elôsegítése, az egységes
piac megszilárdítása és a polgárok érdekeinek támogatá-
sa továbbra is érvényesek maradnak. A folyamatban lévô
felülvizsgálat fô területei: a spektrumpolitika, ahol az inter-
ferencia kiküszöbölése mellett néhány frekvenciasávban
lehetôvé kell tenni a spektrum-kereskedelmet, az érintett
piacok és a piacelemzési eljárás áttekintése és a folyama-
tok egyszerûsítése, továbbá a belsô piac erôsítése, a nem-
zeti szabályozó hatóságok által kiszabott kötelezettségek
gondos vizsgálata. Vizsgálatok folynak a strukturális, illet-
ve a viselkedésre vonatkozó kötelezettségek (pl. OFCOM

és a British Telecom közötti „Openreach” megállapodás) ki-
rovásának elônyeirôl és hátrányairól, valamint a feltörek-
vô piacok szabályozásának célra vezetô módjáról. Elôa-
dását úgy foglalta össze, hogy a spektrum szabályozásá-
nál paradigmaváltásra, a többi területeken jobb szabályo-
zása van szükség. 

Roberto Viola, az olasz szabályozó hatóságnak, az AG-
COM-nak fôtisztviselôje és az ERG/IRG (European Regula-
tors Group/Independent Regulators Group) 2007-re megvá-
lasztott elnöke a nemzeti szabályozó hatóságok szemszö-
gébôl vizsgálva a kérdést, megerôsítette, hogy a jelenlegi
szabályozási keretrendszer alapjaiban egészséges. Ugya-
nakkor a keretrendszer felülvizsgálatánál fontosnak tartot-
ta annak figyelembevételét, hogy a nemzeti szabályozó ha-
tóságok felkészültségük, helyzetük és elszámoltathatósá-
guk miatt a legalkalmasabbak az ágazat versenyproblé-
máinak kezelésére. Erre különös figyelmet kell fordítani,
mert aggályos, ha a Bizottság a jelenlegi vétó-jogát (ami a
piacelemzésre és a jelentôs piaci erô megállapítására vo-
natkozik) az egységes piac érdekében ki akarja terjeszte-
ni a kötelezettségek kiszabására is. 

Dr. Ulrich Stumpf, a WIK vezérigazgató-helyettese a pa-
radigmaváltás vagy jobb szabályozás kérdését egy, az ed-
digi piacelemzések során gyakran felmerülô problémakör,
a fix-mobil (FM) konvergencia szemszögébôl vizsgálta. A
teljes konvergenciához vezetô piaci fejlôdés lépcsôi: a FM
külön-külön való használatát követôen a FM kiegészítô
használata, majd a FM helyettesítés (hívásra, keskenysá-
vú, majd szélessávú hozzáférésre) majd a FM egy csomag-
ban való értékesítése és végül a teljes integrációja. Ez
utóbbinak eszköze olyan végkészülék, amelyik több rádiós
interfésszel rendelkezik a fix, a nomadikus és a mobil hasz-
nálathoz, a szolgáltatás egyetlen hívószámmal, és hang-
postával, közös telefonkönyvvel és megszakításmentes hí-
vásátadással rendelkezik. Azt állapítja meg, hogy a jelen-
legi keretszabályozás alapvetôen alkalmas arra, hogy a
FM konvergenciát kezelje, ezért paradigmaváltásra nem,
csak jobb szabályozásra van szükség.

A szolgáltatók véleményének ismertetése Wolfgang Kopf,
a T-Mobile International közszolgáltatási és szabályozási
elnökhelyettesének elôadásával kezdôdött, aki a jövôt a
szélessávú, személyi mobil kommunikációban látja, amely-
nek célja, hogy a mobil személyek bármikor, bárhol értel-
mesen kommunikálhassanak személyes világuk emberei-
vel, tárgyaival, alkalmazásaival, szolgáltatásaival és tar-
talmaival. A túloldali táblázatban is látható becslést adta
arra, hogy az átviteli referencia-csúcssebesség (jó rádiós
viszonyok mellett) hogy növekszik az idôvel. 
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A Nemzeti Hírközlési Hatóság (NHH) 2006. szeptember elején nemzetközi konferenciát szervezett „Paradigmaváltás vagy jobb

szabályozás?” címmel, amelyrôl az ott elhangzott elôadások vázlatos ismertetésével számolunk be.



A jövôt a szélessávú mobil átvitelben jelölte meg, mely-
hez megfelelô spektrumpolitika szükséges. Kiemelte a jobb
szabályozás igényét és azt, hogy követni kellene a kereti-
rányelv alapvetô célkitûzését, hogy a piaci dominanciával
bíró vállalatok szektorspecifikus módon való szabályozá-
sát meg kell szüntetni, ha azon fenntartható a verseny, ez-
zel szemben a szabályozást a Bizottság mélyíteni kívánja,
például az SMS végzôdtetések piacára is kiterjesztve azt.

Jo Upward, a British Telecom 21CN felhasználói tapasz-
talatokkal kapcsolatos ügyekért felelôs vezetôje elôadá-
sában kiemelte, hogy a BT radikálisan új megoldása olyan
program, amelyet nem elsôsorban a technológiai fejlôdés,
hanem a felhasználók jobb kiszolgálásának célja vezérel.

Juan Gonzalez a Boston Consulting Group igazgatója
elôadásában rámutatott arra, hogy a távközlés mag-üzletét
alapvetô kihívások érik: az Internet újraértelmezi a távköz-
lést, kevés forrást igénylô architektúrák jelennek meg, a
tartalom-aggregátorok úgy tekintenek a távközlésre, mint
szolgáltatási portfóliójuk értékes kibôvítésére, a pénzügyi
piacok pedig korlátozzák a távközlési szolgáltatók rugal-
masságát. Egy hatékony Internet stratégia kialakításához
a következôk figyelembe vételét javasolta: Nem a profesz-
szionális tartalom a király, hanem a megfelelô keresés, az
ügyfelek elônyben részesítik a több helyrôl való hozzáfér-
hetôséget, a digitális egyed a digitális otthonban (és a di-
gitális társadalomban) él, paradigma változás van a hirde-
tések területén, a bizalom sokkal értékesebb, mint a szer-
zôdés. 

A tudományos mûhelyek szemszögébôl elsôként Bernd
Holznagel, a münsteri egyetem professzora elemezte a mé-
diaszabályozás kérdéseit a konvergencia kiteljesedése ál-
tal átalakított környezetben. A konvergencia gazdasági kö-
vetkezményeként véleménye szerint megkezdôdött a plat-
formok háborúja. A jelenlegi szabályozási környezetben
azonban a hálózati szabályozás és a tartalomszabályozás
más alapokon mûködik, miközben az értékláncban már
mindkettônek van szerepe, aminek következtében a két
szabályozásban már több átfedô terület is azonosítható. A
professzor négy területet meg is nevezett: a szélessáv/
mûsorszórás, a feltételes hozzáférés/alkalmazási interfész/
elektronikus programfüzetet és a must-carry területét, va-
lamint az együttmûködési kérdések körét. E négy területet
elemezve fogalmazta meg a közeljövô szabályozási kérdé-
seit, majd a jövôképet három trendben foglalta össze. Az
elsô trend, hogy a konvergencia korszakának a szabályo-
zása a hírközlési, mûsorszórási és a versenytörvény ke-
verékébôl fog kialakulni. A második trend, hogy megszûn-
nek a tiszta tartalomszabályozási és hálózatszabályozási
problémák, helyettük inkább konvergencia-szabályozási
kérdések lesznek. A harmadik trend a versenytörvény ha-
tókörének kiszélesedése, aminek kapcsán vizsgálni kell,
meddig van helye a szektorspecifikus szabályozásnak ezen
a területen.

Alexandre de Streel a Namur-i Egyetem kutatója a je-
lenlegi elektronikus szabályozás jogi homogenitását vette
nagyító alá és azt vizsgálta, hol lenne leginkább szüksé-
ges a reformok bevezetése. 

Stephen Carter a brit OFCOM szabályozási stratégiája
alapján ismertette elvi megállapításait. A konvergáló tö-

megpiac megjelenését prognosztizálta, melynek következ-
tében feltétlenül létre kell jönnie a konvergens szabályo-
zásnak is, éppen ezért üdvözölte a Európai Bizottság ha-
sonló irányú gondolkodását. Kiemelte, hogy bár nehéz kér-
dés a technológia-semleges szabályozás kialakítása, de
hisznek benne, hogy ez lehetséges és ezt a folyamatot kell
erôsíteni, mert a piac meg fogja találni a szükséges inno-
vatív megoldásokat. Elôadásában kitért az új generációs
hozzáférés fejlôdésére, ahol a VDSL elôretörését és tömeg-
termékké válását látja valószínûnek. A mobil piaccal kap-
csolatban két alternatívát fogalmazott meg, de óvott az ag-
resszív szabályozástól ezen a területen, ahogy megfogal-
mazta; inkább óvatosnak, mint népszerûnek kell lenni a té-
mában. Végezetül az ERG munkájára vonatkozóan kijelen-
tette: akkor tudna igazán jól mûködni a közös európai sza-
bályozás, ha az ERG intézménnyé alakulna.

A szabályozók részérôl Donal Leavy, az ír ComReg nagy-
kereskedelmi divíziójának vezetôje az újgenerációs háló-
zatok szabályozását helyezte elôadása középpontjába. Ki-
emelte az összekapcsolás és a hálózati együttmûködés, a
biztonság kérdéskörét, megállapította, hogy a hozzáférési
hálózat továbbra is szûk keresztmetszetként fog jelentkez-
ni. A felhasználók szempontjából fontos kérdéssé válik az
NGN és az egyetemes szolgáltatás viszonya, a segélyhí-
vások kérdése és a minôség alakulása. A ComReg NGN-
nel kapcsolatos megközelítésében fontos szerepet játszik
az iparral való szoros információs kapcsolat, az EU-n be-
lüli együttmûködés a problémafeltárásban, melynek nyo-
mán a szükséges esetekben a nyilvános konzultáció esz-
közét fogják használni a konszenzus kialakítására. 

Az osztrák hatóság, az RTR elôadója, Paul Pisjak szin-
tén foglalkozott az NGN kérdésével, mint a technológiai
konvergencia leginkább elôretörô következményével. Két
kiemelt kérdéskört vizsgált meg részletesen az NGN kap-
csán, a feltörekvô piacok és a beruházás kérdéskörét, va-
lamint a mûsorszórás és a távközlés közötti konvergencia
kérdéskörét. 

A szabályozói elôadások sorát a Nemzeti Hírközlési Ha-
tóság stratégiai igazgatójának, Tóth Lászlónak az elôadá-
sa zárta. Témája az NHH 2006-ban elkészült szabályozási
stratégiája volt. Elmondta, hogy a stratégia készítése so-
rán tizenkét trendet azonosítottak, melyek közül hat ki-
emelkedik: a hang- és adatszolgáltatások egyre több tech-
nológiai platformon oszlanak meg, technológiai konvergen-
cia lép fel az értéklánc több elemén is, elmosódik a kü-
lönbség a szolgáltatási piacok között, a szolgáltatásokat
csomagban kínálják, a tartalomszolgáltatás szerepe meg-
nô, erôsebben szétválnak a hálózatüzemeltetési, szolgál-
tatási és fogyasztói kapcsolat funkciók. A trendek vizsgá-
lata alapján a hazai hírközlési piac 2010-ig értékelt fejlôdé-
sére vonatkozóan négy forgatókönyvet ismertet a straté-
gia. A szabályozói stratégiát a négy forgatókönyvre vonat-
kozóan fogalmazza meg a dokumentum, amely így adaptív
alkalmazkodást tesz lehetôvé a szabályozó hatóság számá-
ra a piaci viszonyok alakulásától függôen. Az elôadó be-
mutatta, hogy a hazai stratégia is erôteljesen számol az
NGN szabályozási kérdéseivel és a liberalizált spektrum-
politikával, melyek a 2008-2010 közötti idôintervallumban
több forgatókönyvben is megjelennek majd.
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Wolfgang Kopf (T-Mobile International) becslése az átviteli referencia-csúcssebesség növekedésére


